

Quito, 23 January, 2020

**CIVIL SOCIETY AND MIGRANTS FROM THE LATIN AMERICAN REGION CALL ON GOVERNMENTS AND ACTORS AT
THE GLOBAL FORUM ON MIGRATION AND DEVELOPMENT IN QUITO, ECUADOR**

Transnational and cross-regional policies and actions need to be established, based on a multi-dimensional approach that genuinely includes civil society, migrants and their families. Restrictive migration policies imposed to countries in our region are a regression from already ratified international treaties for the protection of persons in the context of human mobility and from agreements signed by governments such as the recently adopted Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration.

Given the great human costs in the context of human mobility that we are currently experiencing, civil society organizations which are part of the Bloque Latinoamericano sobre Migracion, make the following call:

1. Recognize that migration is a right, because it is part of human nature to migrate. The national security approach to migration policy criminalizes migration and people on the move. Policies should aim at structurally developing dignified living conditions in the country of origin, ensuring the protection of migrants along the migratory routes, and guaranteeing access to rights throughout the migration and return process, including for family members of migrants.
2. That governments recognize and provide an integral response to people in the context of human mobility, under a differentiated attention approach according to the specific needs of the different population groups, from human rights, gender, age and intercultural perspectives.
3. That States eradicate racism, xenophobia, and their political instrumentalization of migration. They must generate actions that counteract discourses and behaviors of this nature, through inclusive policies, incorporating the constructive participation of the media to promote narratives and approaches from a non-discriminatory and intercultural perspective.
4. That the principle of non-refoulement is respected, and that the governmental authorities in the region do not push their nationals to seek more dangerous routes. We reiterate the prohibition of collective expulsions of migrants in all cases.
5. That governments should not sign agreements leading them to become prison countries that restrict human mobility such as safe third country agreements or other deals between countries that violate fundamental rights, human dignity and international protection.
6. That any form of deprivation of liberty due to migratory status should be eliminated, as it is a violation of rights; and that people-centered migration policy frameworks ensuring community-based alternatives should be developed.
7. That governments do not separate families for reasons due to their migratory status. The long-lasting effects on families and societies are irreversible.
8. That governments recognize the economic contribution of Latin American communities in countries of destination as they work and often sustain the economy of the countries of origin through remittances.

Enough of the exclusion, criminalization in which people and communities have been historically subjected. It is imperative that governments are accountable to international agreements and protections rather than generate policies that result in even more deaths, disappearances, torture, kidnappings and extortion.

Bloque Latinoamericano sobre Migración

23 de enero 2020

SOCIEDAD CIVIL Y MIGRANTES DE LA REGIÓN LATINOAMERICANA HACEN UN LLAMADO A LOS GOBIERNOS Y ACTORES EN EL FORO MUNDIAL SOBRE MIGRACIÓN Y DESARROLLO EN QUITO, ECUADOR.

Es necesario establecer políticas y acciones transnacionales y extra-continentales, partiendo de un enfoque multidimensional que incluya de manera genuina a la sociedad civil, a las personas migrantes y sus familias.

Las políticas migratorias restrictivas impuestas a los países de nuestra región, significan una regresión a los tratados internacionales ratificados para la protección de las personas en la movilidad y los acuerdos firmados por los gobiernos como el Pacto Mundial para una Migración Segura, Ordenada y Regular.

Ante el contexto con grandes costos humanos en la movilidad que vivimos actualmente, hacemos un llamado desde la sociedad civil que integra el Bloque Latinoamericano sobre Migración para:

1. Reconocer que la migración es un derecho, porque es parte de la naturaleza humana migrar. El enfoque de seguridad nacional en las políticas migratorias criminaliza la migración y a las personas en movilidad. Las políticas deben ser encaminadas a desarrollar estructuralmente las condiciones de vida digna en el país de origen, a la protección de personas migrantes en las rutas migratorias y el acceso a derechos en todo el proceso de la migración y el retorno, incluyendo a familiares de migrantes.
2. Que los gobiernos reconozcan y den respuesta integral a las personas en movilidad, bajo un enfoque de atención diferenciada acorde a las necesidades específicas de los diferentes grupos poblacionales, desde las perspectivas de derechos humanos, género, etaria e intercultural, como en las migraciones forzadas desde varios pueblos latinoamericanos hacia los países de destino.
3. Que los Estados erradiquen el racismo, la xenofobia, y su instrumentalización política en torno a la migración. Deben generar acciones que contrarresten los discursos y comportamientos de esta naturaleza, a través de políticas incluyentes, incorporando la participación constructiva de los medios de comunicación para promover narrativas y enfoques desde la interculturalidad.
4. Que se respete el principio de NO DEVOLUCIÓN. Y que las autoridades de los gobiernos en la región, no orillen a las personas en movilidad a buscar rutas más peligrosas. Reiteramos la prohibición de las expulsiones colectivas de personas migrantes en todos los casos.
5. Que los gobiernos no se conviertan en países cárceles que restrinjan la movilidad bajo acuerdos de tercer país seguro o acuerdos entre países que violentan derechos fundamentales como la dignidad, la vida, la integridad personal y el derecho a la protección internacional donde las personas se sientan seguras.
6. Que se elimine cualquier forma de privación de libertad por motivos migratorios, ya que es una violación a los derechos humanos y se elaboren marcos de gobernanza migratoria centrados en las personas, donde se consideren las alternativas a la detención.
7. Que los gobiernos no separen a las familias por motivos migratorios. Las afectaciones en las familias y en la sociedad son irreversibles.
8. Que los gobiernos reconozcan el aporte económico de la población latinoamericana en países de destino donde trabajan, aportan y en muchos casos, sostienen la economía de los países de origen mediante las remesas.

¡Basta a la exclusión y criminalización a la que están sometidas las personas en movilidad y los pueblos que han sido vulnerados históricamente. Es imperante que los gobiernos respeten las normas y los acuerdos internacionales en vez de generar más muertes, desapariciones, torturas, secuestros y extorsiones!

Bloque Latinoamericano sobre Migración.

Contacts: Berenice Valdez Rivera berenicev@imumi.org, Linda Núñez Inc71@yahoo.com, Itzel Polo girasol.itzel@gmail.com, Elizabeth Ibarra icobolay15@gmail.com. Phone No. +5215535664956